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 الممخص

مستوى الخدمات الطلابية المقدمة لطمبة الدراسات العميا في  معرفة إلى هدفت الدراسة  

تم استخدام المنهج  وعلاقتها بالمشكلات التنظيمية التي تواجههم، الخاصة الجامعات الأردنية

من حيث تكونت ة تم اختيار عينة الدراسة بالطريقة العشوائية البسيطو  .الإرتباطيالوصفي 

الخاصة )جامعة عمان العربية، جامعة عمان  الجامعات الأردنية من( طالب وطالبة 014)

توصمت الدراسة إلى  .داة لمدراسةأتطوير تم  الأهمية، جامعة الشرق الأوسط، جامعة الزيتونة(. 

كان  الخاصة ةمستوى الخدمات الطلابية المقدمة لطمبة الدراسات العميا في الجامعات الأردنيأن 

توصمت  ، كذلك(متوسط) بمستوىوأن مستوى المشكلات التنظيمية كان  )مرتفع(، مستوىب

مستوى الخدمات الطلابية المقدمة لطمبة فروق ذات دلالة إحصائية حول الدراسة إلى عدم وجود 

دم وجود تبين ع، كما (، الكميةعزى لمتغيرات الدراسة )الجنس، السنة الدراسيةالدراسات العميا ت  

 التي تواجه طمبة الدراسات العميا مستوى المشكلات التنظيميةفروق ذات دلالة إحصائية حول 

وجود كما وأظهرت نتائج الدراسة  (.الجنس، السنة الدراسية، الكميةلمتغيرات الدراسة )عزى ت  



وفي  .مستوى المشكلات التنظيميةبين و مستوى الخدمات الطلابية بين  عكسيةعلاقة ارتباطية 

في مكتبة  حديثة عممية مراجع وكتب توفيرضرورة  :بما يمي الباحثةوصي ت  ضوء نتائج الدراسة 

 .الإجراءات الإدارية المقدمة لمطمبة داخل الجامعةتسهيل  ؛الجامعة
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Abstract 

The study aimed to identify the level of student services provided for 

postgraduate students in private Jordanian Universities and Its 

relationship with organizational problems facing them. The researcher 

used the descriptive correlative method. The Study Sample was chosen 

by simply random method and consisted of (410) postgraduate students 

from private Jordanian universities (Amman Arab University, Al-Ahliyya 

Amman University, Middle East University, Al-Zaytonah University). 

The researcher developed a questionnaire. The findings of the study were: 

The level of student services provided for postgraduate students in private 

Jordanian Universities; came high. The level of organizational problems 

facing them; came medium. There are no statistical significant differences 

on all domains of the tool (level of student services), & (on the tool as a 

whole) due to all the variables (gender, year level, faculty), also there are 

no statistical significant differences on all domains of the tool (level of 

organizational problems), on the tool as a whole due to due to all the 

variables (gender, year level, faculty). There is a statistical significant 

negative relationship between all the domains of (level of student 

services), and between all the domains of (level of organizational 

problems). In light of the study findings, the researcher recommends the 

following: The necessity to provide the University library with modern 

scientific references; Facilitating administrative procedures provided for 

students within university 


